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Onderstaand treft u de beantwoording aan van de schriftelijke vragen die uw fractie gesteld heeft. 
 
In de inleiding geeft u aan dat de vragen zijn overgenomen uit de brief aan de raad van 28 septem-
ber jl. van het samenwerkingsverband KL-IK, Stichting Bibihuizen en SAHZL. Dit zijn de zorgaanbie-
ders die een kort geding hebben aangespannen tegen de aanbesteding van het segment Jeugd Wo-
nen en daarin op 4 oktober jl. door de rechter in het ongelijk zijn gesteld.  
 
In de vraagstelling wordt de situatie waarin XONAR verkeert en de aanbesteding Jeugd Wonen, en 
meer in het bijzonder het belang van de brievenschrijvers daarin, vermengd. Dat is onterecht. De si-
tuatie van XONAR en de aanbesteding zijn afzonderlijke trajecten die los van elkaar moeten worden 
gezien.  
 
XONAR is de grootste aanbieder van jeugdhulp in de jeugdregio Zuid-Limburg en actief in alle seg-
menten. In die zin is het vanuit het oogpunt van continuïteit van jeugdhulp logisch dat XONAR heeft 
ingeschreven op de aanbestedingen jeugdhulp voor de jaren 2023 en verder. De gunningscriteria in 
die aanbestedingen zijn gelijk voor alle inschrijvers. 
 
Door verschillende oorzaken is de financiële situatie van XONAR in de afgelopen jaren verslechterd.  
XONAR is een zogenaamde cruciale jeugdhulpaanbieder waarop een dwingend protocol van toepas-
sing is dat is beschreven in het draaiboek continuïteit jeugdhulp. De jeugdregio Zuid-Limburg is in het 
geval van XONAR aangewezen als regievoeder. Het doel van het draaiboek is het borgen van de 
continuïteit van de cruciale jeugdhulpfuncties. Dat is waar onze inzet op gericht is. Wij doen dat in 
samenwerking met XONAR en de Jeugdautoriteit. 
 
Vraag 1: 
Sinds wanneer is de gemeente op de hoogte van de zorgelijke financiële situatie van Xonar? 
 
Antwoord 1: 
In 2020 is aan de hand van de jaarrekening 2019 vastgesteld dat XONAR 2019 heeft afgesloten met 
een verlies. In het 2e kwartaal 2021 heeft XONAR ons gemeld dat ook 2020 met verlies is afgesloten 
en dat er ook in 2021 sprake was van een verliesgevende exploitatie. 
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Vraag 2: 
Welke acties zijn vervolgens ingezet en hoe heeft de financiële situatie zich sindsdien ontwikkeld? 
 
Antwoord 2: 
Als centrumgemeente van de jeugdregio voert Maastricht periodieke gesprekken met alle grote zorg-
aanbieders, dus ook met XONAR. Naar aanleiding van de signalen van XONAR hebben wij in 2021 
de frequentie van de periodieke gesprekken verhoogd, inzage gevraagd en gekregen in meer finan-
ciële gegevens en XONAR gevraagd een verbeterplan op te stellen. In het 2e kwartaal 2022 is de fre-
quentie van de periodieke gesprekken nogmaals verhoogd en is de Jeugdautoriteit aangehaakt.  
 
Wij kunnen geen informatie delen over de financiële situatie van zorgaanbieders. Dat geldt ook voor 
de financiële situatie van XONAR. 
 
 
Vraag 3: 
Wanneer heeft de gemeente aan Xonar gevraagd een herstelplan op te stellen? 
 
Antwoord 3: 
Op 6 juli 2022 is in afstemming met XONAR en de Jeugdautoriteit vastgesteld dat trede 3 van het 
draaiboek continuïteit jeugdhulp van toepassing is op XONAR. Het herstelplan is een verplicht onder-
deel van trede 3. 
 
 
Vraag 4: 
Wanneer moet het herstelplan uiterlijk gereed zijn? 
 
Antwoord 4: 
Wij verwachten dat rond 1 november de probleemanalyse beschikbaar is. Dit is een van de bouwste-
nen voor het herstelplan. Afhankelijk van de probleemanalyse kan er een planning voor het herstel-
plan worden gegeven. 
 
 
Vraag 5: 
Wat kunnen wij van de inhoud van het herstelplan verwachten? 
 
Antwoord 5: 
De verplichte inhoud van het herstelplan wordt gedetailleerd beschreven in het draaiboek continuïteit 
jeugdhulp. U vindt dit hier:  https://www.rijksoverheid.nl/documenten/convenanten/2021/07/01/draai-
boek-continuiteit-jeugdhulp  
 
 
Vraag 6: 
Hoe ziet het verdere stappenplan en de tijdsplanning eruit? 
 
Antwoord 6: 
De regievoerder zal hierover in de komende periode concrete afspraken maken met XONAR, de 
jeugdregio en de Jeugdautoriteit. 
 
 
Vraag 7: 
Wat is de rol van de gemeente(n) en de gemeenschapsgelden hierbij? 
 
Antwoord 7: 
Gemeenten zijn wettelijk verantwoordelijk voor de continuïteit van jeugdhulp en ook aanspreekbaar 
op die (financiële) verantwoordelijkheid. 

https://www.rijksoverheid.nl/documenten/convenanten/2021/07/01/draaiboek-continuiteit-jeugdhulp
https://www.rijksoverheid.nl/documenten/convenanten/2021/07/01/draaiboek-continuiteit-jeugdhulp
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Vraag 8: 
Hoe wordt de raad, maar ook de jeugdzorgaanbieders in Maastricht verder meegenomen in dit tra-
ject? 
 
Antwoord 8: 
De portefeuillehouders jeugd in de jeugdregio worden periodiek op de hoogte gehouden via het G16 
overleg. De raden worden geïnformeerd via raadsinformatiebrieven. 
 
De zorgaanbieders in de jeugdregio hebben vooralsnog geen rol in dit traject. 
 
 
Vraag 9: 
In de aanbestedingsstukken staat dat de solvabiliteit van een inschrijver tussen de 20% en de 40% 
moet liggen. Dat vindt de gemeente dus (terecht) een belangrijke eis. Hoe is het dan mogelijk dat de 
opdracht is gegund aan een partij - nota bene penvoerder en hoofdaannemer – die een solvabiliteit 
van minder dan 20% heeft, zonder dat duidelijk is op welke termijn wel aan die eis wordt voldaan? 
 
Antwoord 9: 
De minimale solvabiliteit is in de aanbestedingen geen selectiecriterium maar een uitvoeringseis. Als 
bij de aanbestedingen minimale solvabiliteit als een selectiecriterium was opgenomen had dit bete-
kend dat zorgaanbieders met een gezonde exploitatie maar een solvabiliteit lager dan 20% uitgeslo-
ten zouden worden van de aanbesteding. Dat is niet in het belang van de continuïteit van de jeugd-
hulp. In plaats daarvan is de minimale solvabiliteit een uitvoeringseis. Zorgaanbieders waarvan de 
solvabiliteit lager is dan 20% dienen ná gunning een verbeterplan op te stellen dat uitzicht geeft op 
duurzaam herstel binnen 2 jaren. De voortgang wordt gemonitord via de periodieke gesprekken. Het 
verbeterplan is niet vrijblijvend. In de aanbestedingsvoorwaarden is opgenomen dat het uiteindelijk 
niet kunnen voldoen aan de uitvoeringseisen een grond is voor contractontbinding. 
 
 
Vraag 10: 
Het draaiboek Jeugdhulp heeft het bij trede 3 over ‘gecontroleerde bijsturing naar een herstel binnen 
6 maanden door gecontroleerde bijsturing door oplossingen in de brede bedrijfsvoering en contracte-
ring’. Wat houdt dat in en wordt er ook gestuurd op het behalen van de in de aanbesteding voorge-
schreven solvabiliteit van meer dan 20%? Zo ja, op welke termijn moet deze zijn behaald? 
 
Antwoord 10: 
In deze vraag worden onterecht de voorwaarden van het draaiboek continuïteit jeugd en de aanbe-
steding met elkaar vermengd. Die moeten los van elkaar worden gezien.  
 
Het is niet reëel om in het herstelplan te verwachten dat de solvabiliteit binnen 6 maanden wezenlijk 
stijgt. Waar het om gaat is dat zichtbare stappen worden gezet naar een duurzaam herstel en ge-
zonde bedrijfsvoering. 
 
 
Vraag 11: 
Is de (maximaal) 20% van het tarief die de onderaannemers Jeugd Wonen aan Xonar als penvoer-
der/hoofdaannemer moeten betalen vanwege het feit – zo stelt de gemeente - dat Xonar de verant-
woordelijkheid draagt met betrekking tot de risico's, de contract- en leveranciersmanagementge-
sprekken, berichtenverkeer etc. onderdeel van het herstelplan?  
 
Antwoord 11: 
Nee. 
 
 
 



 

PAGINA 
4 van 8 

 
 
 
 
 

DATUM 

18 oktober 2022 

S
ch

riftelijk
e v

ra
g

en
 

 

Vraag 12: 
De afdracht van de onderaannemers is tijdens de aanbesteding Jeugd Wonen verhoogd van 5 naar 
20%. Hangt deze verhoging samen met de zorgelijke financiële situatie van Xonar en het herstel-
plan?  
 
Antwoord 12: 
Nee. 
 
 
Vraag 13: 
Hoe verklaart u dat de solvabiliteitseis in de huidige aanbestedingen minder streng is (door de gebo-
den escape van een herstelplan) dan de solvabiliteitseis in de eerdere open house aanbestedingen 
(die geen escape boden).  
 
Antwoord 13: 
De solvabiliteitseis in de aanbestedingen voor 2023 en volgende jaren is strenger dan de solvabili-
teitseis in de open house aanbesteding 2022.  
In de voorwaarden van de aanbesteding 2022 ontbreken de aanknopingspunten om bij te sturen als 
de minimale solvabiliteit van 20% niet wordt gerealiseerd.  
In de voorwaarden van de aanbesteding 2023 zijn die aanknopingspunten er wel. Bij een solvabiliteit 
lager dan 20% geldt de uitvoeringseis dat de zorgaanbieder een verbeterplan moet opstellen dat uit-
zicht geeft op duurzaam herstel binnen 2 jaar. Daarnaast is er de mogelijkheid van contractontbin-
ding. 
 
 
Vraag 14: 
Hoe is dit te rijmen met de doorgevoerde schaalvergroting, de noodgedwongen samenwerking en de 
financiële afhankelijkheid binnen de consortia? De combinanten en de onderaannemers worden im-
mers niet betaald door de gemeente, maar door de penvoerder/hoofdaannemer (= Xonar).  
 
Antwoord 14: 
Ingeval van een combinatie of hoofdaannemer/onderaannemer verloopt het declaratieverkeer na-
mens alle combinanten of onderaannemers via de penvoerder/hoofdaannemer. Het is aan de 
penvoerder/hoofdaannemer om afspraken te maken met de andere partijen in de samenwerking over 
de wijze van bevoorschotting en afrekening met combinanten en onderaannemers. Daarnaast zijn er 
contractuele afspraken gemaakt over de maximale kosten die de hoofdaannemer mag berekenen 
over de in dit kader geleverde diensten aan onderaannemers. 
 
 
Vraag 15: 
Is de gemeente aandeelhouder van Xonar of hun backoffice?  
 
Antwoord 15: 
Nee.  
 
 
Vraag 16: 
Worst case: wat als het herstelplan er niet op tijd is, het herstelplan niet voldoet, of niet conform of 
niet tijdig (mijlpalen) wordt uitgevoerd? Welke mogelijkheden heeft de gemeente dan?  

a. De aanbestedingsstukken bieden enkel de mogelijkheid van een ontbinding van het contract. Hoe 
reëel is die mogelijkheid? Er blijft dan immers maar één contractspartij over.  

b. Is dat niet in strijd met de aanbestedingsstukken die voorschrijven dat er minimaal 2 contractpar-
tijen moeten zijn? Bovendien is de andere contractpartij gebonden aan een maximum uitvoeringseis 
(60%).  
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c. Klopt het dat in dat geval opnieuw moet worden aanbesteed?  

d. Zo ja, hoe is de continuïteit van de jeugdzorg van de financiële situatie van de andere leden en de 
onderaannemers van het de Xonar consortium in die tussentijd gewaarborgd? De andere leden van 
het consortium en de onderaannemers zijn voor de betaling van hun facturen afhankelijk van Xonar 
(de gemeente betaalt aan Xonar – Xonar betaalt door). Bovendien zullen veel kleinere aanbieders - 
die nu geen contract krijgen - van de markt zijn verdwenen.  
 
Antwoord 16: 
a) Gestelde eisen en contractuele opties in combinatie met de mogelijkheden om middels het ver-

beterplan te sturen op financieel gezonde gecontracteerde partijen zijn erop gericht de kansen 
op faillissement te verkleinen en op die wijze de continuïteit van de jeugdhulp te borgen. Enkel 
en alleen het ontbinden van het contract is dus zeker niet de enige optie, meer de laatste optie.  

b) Nee. Er ontstaat een nieuwe situatie waarover dan een gepast besluit moet worden genomen. 
c) Nee 
d) Zie c 
 
 
Vraag 17: 
De gemeente hecht grote waarde aan de continuïteit van zorg voor de kinderen en jeugdigen bij 
Xonar. Is dit van minder groot belang voor de kinderen die bij de kleine zorgaanbieders verblijven? 
Deze worden immers binnen een jaar overgeplaatst.  
 
Antwoord 17: 
Gemeenten zijn wettelijk verantwoordelijk voor de continuïteit van de jeugdhulp in de jeugdregio. Dit 
geldt voor alle zorgaanbieders. De omvang van de zorgaanbieder maakt niet uit.  
 
 
Vraag 18: 
Waarom denkt het college dat de zorg beter wordt als men met minder aanbieders werkt en andere 
organisaties in onder-aanneming moeten gaan functioneren? Zijn er voorbeelden waar wij kennis 
van kunnen nemen, die dit vermoeden onderbouwen?  
 
Antwoord 18: 
De overwegingen om met een beperkt aantal contractpartijen een strategische samenwerking aan te 
gaan zijn reeds uiteengezet in een raadsinformatiebrief dd. 22-8-2022, alsmede in de beantwoording 
op schriftelijke vragen van de fractie van de PVV dd. 12-9-2022.  
 
In lijn met landelijke ontwikkelingen stapt de jeugdhulpregio Zuid-Limburg af van de ‘Open House 
systematiek’, welke afgelopen jaren bijdroeg aan een versnipperd jeugdhulplandschap. Op basis van 
intensief relatiemanagement willen gemeenten komende jaren beter sturen op inhoudelijke verbete-
ringen in de jeugdhulp en de betaalbaarheid van het stelsel. De vele contracten die afgelopen jaren 
moesten worden gemanaged zijn niet bevorderlijk voor strategisch partnerschap met organisaties die 
op basis van onderlinge samenwerking verantwoordelijk zijn voor een breed geheel aan jeugdhulp. 
In de praktijk zullen ook in 2023 en de jaren daarna nog steeds zorgaanbieders van grotere en klei-
nere omvang actief zijn, maar meer in samenwerkingsconstructies om zo integrale hulpverlening te 
bevorderen en versnippering tegen te gaan. Een regionaal voorbeeld van een dergelijke samenwer-
king is de opdracht voor Gesloten en Intensief Klinische Jeugdhulp, welke sinds 1-7-2022 door één 
combinatie van partijen wordt uitgevoerd.  
 
 
Vraag 19: 
Door het organiseren van de jeugdzorg via twee hoofdaanbieders creëert het college in feite een oli-
garchie. Immers, de macht ligt dan in handen van een kleine groep van mensen c.q. organisaties. 
Hoe gaat u voorkomen dat dit leidt tot prijsopdrijving?  
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Antwoord 19: 
Dit veronderstelt dat er nog slechts enkele zorgaanbieders actief zijn vanaf 1-1-2023. Dat is niet het 
geval. Er zijn weliswaar minder contractpartijen waar gemeenten een directe samenwerking mee 
aangaan, maar in de praktijk zijn er meerdere zorgaanbieders actief (zowel groot als klein). Contract-
afspraken gaan op sommige onderdelen in op afspraken tussen hoofd- en onderaannemers, maar 
voor een groot deel is het ook een verantwoordelijkheid van zorgaanbieders om hier onderling het 
gesprek over te voeren. Van ‘prijsopdrijving’ is hierbij geen sprake. De tarieven zijn immers tot stand 
gekomen op basis van een onafhankelijk kostprijsonderzoek, waarbij de zorginhoud leidend is. Ook 
de wijze van indexering is contractueel vastgelegd. 
 
 
Vraag 20: 
Hoe zal in de praktijk de samenwerking tussen de hoofdaanbieders en de onderaannemers georga-
niseerd worden?  
 
Antwoord 20: 
Zie antwoorden op vragen 14 en 19. Binnen de gestelde contracteisen is dit ter afstemming tussen 
de leden van combinatie / hoofd- en onderaannemers. 
 
 
Vraag 21: 
Hoe zorgt het college ervoor dat dit marktdenken en de efficiencydrang niet ten koste gaat van de 
cliënten. Worden er bijvoorbeeld afspraken vastgelegd over een maximaal percentage overhead, 
maximale honorering en minimaal te leveren hoeveelheid zorg? Hoe bewaakt het college dat de bud-
getten voor zorg niet gaan verdwijnen in grootschalige bureaucratie, processen, ICT-systemen en 
salarissen van managers en coördinatoren?  
 
Antwoord 21: 
Dit gebeurt middels een complex aan contractuele afspraken en eisen, maar ook in de tariefopbouw. 

 
 
Vraag 22: 
Met het verdwijnen van de vele diverse bedrijven en aanbieders met hun specialismen zal veel erva-
ring, creativiteit en specifieke kennis verdwijnen uit de jeugdzorg. Echt maatwerk wordt moeilijker. 
Vanwege benodigde efficiencyslagen ligt een standaard aanpak “one size fits all” van cliënten voor 
de hand. Hoe denkt het college dat op te vangen? Wat betekent dat voor de kwaliteit van de zorg 
voor cliënten? Hoe gaat u monitoren op de kwaliteit van de zorg aan cliënten?  
 
Antwoord 22: 
Wij herkennen ons niet in de door u verwachte “standaard aanpak”. Juist doordat contractpartijen 
verantwoordelijk zijn voor een breder geheel van hulpvormen (bijvoorbeeld alle woonvoorzieningen 
of alle vormen van begeleiding) ontstaat binnen het samenwerkingsverband meer ruimte om te doen 
wat nodig is op basis van ieders expertise. Gespecialiseerde aanbieders spelen daar een belangrijke 
rol bij. Deze integrale samenwerking heeft als doel om over de grenzen van ieders eigen organisatie 
heen te kijken en zo de best mogelijke ondersteuning aan jeugdigen en gezinnen te bieden.  

 
 
Vraag 23: 
Hoe zorgt het college ervoor dat dit marktdenken en de efficiencydrang niet ten koste gaat van het 
personeel? Wij verwijzen in dat kader naar de uitspraak van de interim-directeur van Xonar: “We 
gaan scherper kijken naar een aantal zaken. Zoals bedrijfsvoering, efficiëntie en de cultuur op de 
werkvloer. Onze werknemers doen met ontzettend veel passie hun werk, maar moeten soms ook 
even op de klok kijken.” Zoals geciteerd in het artikel van De Limburger op 15 september 
https://www.limburger.nl/cnt/dmf20220915_95988515. Onderkent het college dat door de druk op de 
inkoopprijzen bij de partners een grote druk op personeel en processen zal worden uitgeoefend, die 

https://www.limburger.nl/cnt/dmf20220915_95988515
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ook de kwaliteit van zorg nadelig zal beïnvloeden. Hoe gaat u hierop monitoren? Wat gaat u doen 
om dit te voorkomen?  
 
Antwoord 23: 
In de aanbestedingen staat de kwaliteit van jeugdhulp voorop. Door samenwerking te stimuleren, als-
mede door het stellen van eisen aan dienstverlening, willen we de hulp aan jeugdigen en gezinnen 
komende jaren blijven verbeteren. Wij herkennen ons niet in het door u geschetste beeld van “markt-
denken en efficiencydrang” bij deze aanbesteding. De tarieven voor jeugdhulp zijn tot stand geko-
men op basis van een onafhankelijk kostprijsonderzoek, waarbij de noodzakelijke inzet van zorgaan-
bieders en hun personeel om een bepaald resultaat te bereiken als uitgangspunt zijn genomen. Ge-
durende de contractperiode wordt continu gemonitord of gewenste resultaten daadwerkelijk bereikt 
worden. Dit komt terug in de periodieke gesprekken met contractpartijen, maar ook door middel van 
structurele cliëntparticipatie in de regio. Alle partijen sturen op kwantitatieve én kwalitatieve ontwikke-
lingen. 
 
 
Vraag 24: 
Is de verwachting gerechtvaardigd dat in de nieuwe opzet een grote hoeveelheid afstemmingsproble-
men en uitdagingen van samenwerking zullen ontstaan? Is het mogelijk dat dit ten koste gaat van 
slagkracht en kwaliteit van de zorg?  
 
Antwoord 24: 
Gemeenten en zorgaanbieders blijven continu investeren in het voorgenomen partnerschap. Wij 
gaan niet uit van een “grote hoeveelheid afstemmingsproblemen”, maar erkennen dat iedereen zal 
moeten wennen aan de voorgenomen manier van intensieve samenwerking. Juist door de huidige 
versnippering in de jeugdhulp tegen te gaan willen gemeenten frequenter en constructiever het ge-
sprek voeren met haar contractpartijen. Hierbij worden uitdagingen in de gewenste samenwerking 
vroegtijdig gesignaleerd en aangepakt. Kwaliteit van dienstverlening richting jeugdigen en gezinnen 
staat ten alle tijde centraal.  

 
 
Vraag 25: 
Heeft het college zicht op wat deze verandering betekent voor werkgelegenheid en faillissementen in 
de stad?  
 
Antwoord 25: 
Uw aanname is dat de aanbesteding gevolgen heeft voor de werkgelegenheid. Wij delen deze aan-
name niet. Net als in het hele land is ook in onze regio grote vraag naar gekwalificeerd personeel.  
Ook de aanname dat er sprake zal zijn van faillissementen delen wij niet. Het staat (nog) niet gecon-
tracteerde zorgaanbieders immers vrij om zich als onderaannemer aan te sluiten bij een van de ge-
contracteerde hoofdaannemers. 
 
 
Vraag 26: 
Kunt u aangeven hoe de extra kosten, het extra personeel en de extra investeringen in tijd, gemoeid 
met dit project in het kader van de aanbestedingen, zich verhoudt tot de verwachte kostenbesparin-
gen.  
 
Antwoord 26: 
Op 20 april 2021 heeft uw raad ingestemd met de bijdrage aan het regionale transformatieplan, en 
daarmee aan de kosten die gemoeid zijn met de totstandkoming van deze aanbestedingen. De ver-
wachting is dat de voorgenomen ontwikkelingen het mogelijk maken om in de toekomst beter te stu-
ren op inhoudelijke en financiële ontwikkelingen, en dus bijdragen aan de houdbaarheid van het stel-
sel. Een inhoudelijke transformatie van de jeugdhulp staat centraal, ook blijkt uit landelijke onder-
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zoeken dat gemeenten die afstappen van de Open House systematiek beter grip krijgen op de uitga-
ven. Dit is niet het enige element dat hieraan bijdraagt. Uiteindelijk is een groot deel van de uitgaven 
afhankelijk van de manier waarop er in de uitvoering (het toegangsmanagement) wordt omgegaan 
met de inzet van jeugdhulp. Daar is bij de uitgewerkte plannen nadrukkelijk aandacht voor. 
 
 
Vraag 27: 
Heeft college al nagedacht over het scenario als deze verandering verkeerd uitpakt? Is er een plan 
B?  
 
Antwoord 27: 
Het plan is goed doordacht en veel partijen zijn betrokken bij de planvorming. Ons streven is de 
transformatie van de jeugdzorg in de jeugdregio tot een succes te maken. 

 
 
Hoogachtend, 
 
Namens het college van burgemeester en wethouders van Maastricht, 
 
 
 
 
 
 
Alex Meij 
Wethouder Sociale Zaken, Jeugdzorg, Vastgoed, Personeel en Organisatie  


